
PERFEKT ODER 
PRÄTERITUM

Минулий складний (доконаний) час та 
простий минулий час



СКЛАДНИЙ МИНУЛИЙ РОЗМОВНИЙ ЧАС / 
PERFEKT

⦿ час, яким спілкуються всі і всюди, адже  
вживається в розмовній мові: в усних 
діалогах та переписках, в чатах чи 
різноманітних месенджерах;

⦿  описує події, що відбулись тільки що або 
недавно, та мають відношення до 
теперішнього чи впливають на нього;

⦿  складається з смислового дієслова в 
Partizip II та допоміжного дієслова 
haben/sein в Präsens.



                PERFEKT



               PERFEKT
Person Hilfsverb Partizip 2 Hilfsverb Partizip 2

ich bin habe

du bist hast

er/sie/es ist gelaufen hat gekocht

wir sind haben

ihr seid habt

sie/Sie sind haben



               PERFEKT

⦿ Hast du ihn heute gesehen? — Ти бачив його 
сьогодні?

⦿ Ich bin mit dem Bus gefahren. — Я їхав на 
автобусі.

⦿ Der Junge hat Fußball gespielt. — Хлопчик 
грав у футбол.

⦿ Er hat Urlaub gemacht. — Він був у 
відпустці.

⦿ Die Tür ist geschlossen. — Двері були 
закриті.



              PERFEKT

⦿ З допоміжним дієсловом sein утворюють Perfekt:
    а) неперехідні дієслова, які позначають рух або напрям 

руху:
    Ich bin in die Schule gegangen.— Я пішов до школи.
    б) неперехідні дієслова, які виражають зміну стану:
    Ich bin heute um 7 Uhr aufgestanden.— Я сьогодні 

встав о 7 годині.
    в) дієслова sein {бути), werden {ставати), bleiben 

{залишатися), passieren {траплятися) та деякі 
інші:

   Ich bin am Abend zu Hause gewesen.— Я був увечері  
вдома.

⦿ Усі інші дієслова утворюють Perfekt з допоміжним 
дієсловом haben.



PARTIZIP II СЛАБКИХ ДІЄСЛІВ 

⦿ префікс ge- + основа дієслова + суфікс (e)t
   spielen — ge + spiel + t = gespielt arbeiten — ge + arbeit 

+ et = gearbeitet
⦿ Без префікса ge- утворюють Partizip II дієслова з 

суфіксом -іеr і дієслова з невідокремлюваними 
префіксами:

  studieren — studier + t = studiert besuchen — besuch + t 
= besucht

⦿ У дієслів з відокремлюваними префіксами при 
утворенні форм Partizip II префікс ge- стоїть між 
відокремлюваним префіксом та основою дієслова:

     aufmachen → aufgemacht
     zuhoren → zugehort
     einkaufen → eingekauft
     Partizip II завжди стоїть у кінці речення.
  Ich habe gestern meine Oma besucht. 



   PARTIZIP II СИЛЬНИХ ДІЄСЛІВ  

⦿ префікс ge- + основа дієслова + суфікс -еп 
lesen — ge + les + еп = gelesen kommen — 
ge + komm + en = gekommen

⦿ коренева голосна сильних дієслів часто 
змінюється:

   sprechen — ge + sproch + еп = gesprochen 
singen — ge + sung + en = gesungen

⦿ форму Partizip II сильних дієслів треба 
запам’ятовувати



МИНУЛИЙ ЧАС - PRÄTERITUM

⦿  вживається у розповідях про минулі події 
та в писемній мові

⦿ слабкі  дієслова: 
    основа + суфікс -(е)te + особові закінчення (крім 1-ї та 

3-ї осіб однини)
       однина                               множина
       ich -  fragte                          wir –n-fragten
       du –st - fragtest                    ihr –t -fragtet
       er/sie/es - fragte                  sie/Sie –n - fragten



МИНУЛИЙ ЧАС - PRÄTERITUM

⦿ Дієслова з невідокремлюваними префіксами 
be-, ge-, er-, ent‑,emp‑, miss-, ver-, zer- 
утворюють Prateritum за загальним правилами:

                  besuchen → besuchte
                      erzahlen → erzahlte
                      bearbeiten → bearbeitete
⦿ Якщо дієслово має відокремлюваний префікс, 

то у Prateritum він відокремлюється від основи 
і ставиться у кінці речення:

                      aufmachen → machte auf
                      zuhoren → horte zu
                      einkaufen → kaufte ein



МИНУЛИЙ ЧАС - PRÄTERITUM

⦿ Сильні  дієслова мають особливі форми у Prateritum, які 
треба запам’ятати!

              fahren → fuhr          kommen → kam
               helfen → half          finden → fand
⦿ Сильні дієслова з невідокремлюваними префіксами 

утворюють Prateritum так само, як і прості дієслова без 
префіксів:

          erfahren → erfuhr       bekommen → bekam                                         
⦿ Якщо сильне дієслово має відокремлюваний префікс, то 

він ставиться у кінці речення:
        abfahren → fuhr ab  ankommen → kam an    
⦿ Зворотні дієслова дієвідмінюються у минулому часі 

Prateritum за загальними правилами.  





SCHREIBEN SIE DIE FOLGENDEN SÄTZE MIT 
VERBEN IM PRÄTERITUM.

1. Wir warten lange auf die  Tante.
⦿  Es regnet heute sehr.
⦿  Er grüßt die ganze Familie am Tisch.
⦿  Die Schwester gießt die Blumen im Garten.
⦿  Wer muss früh aufstehen?
⦿  Es gibt nur einen Apfel im Kühlschrank.
⦿  Der Papagei wiederholt die Worte: «Der 

Apfel ist lecker.»
⦿  Ich kann meinen Rucksack mitnehmen.
⦿  Sie will seine Freunde kennenlernen.
⦿ Die Nachbarn fahren in den Park.



SCHREIBEN SIE DIE FOLGENDEN SÄTZE IM PERFEKT

1.Die Oma vergisst ihre Brille in meinem 
Zimmer.
2. Es schneit heute sehr.
3. Sie helfen uns in Mathe.
4. Max versteht sehr gut den Text.
5. Die Mutter bringt den Kindern Süßigkeiten.
6.  Wer geht am Abend ins Kino?
7.  Ein Frosch springt über den Weg.
8. Sabine macht das Fenster zu.
9. Wir sehen am Abend fern.
10  Stehst du spät auf?



Er… viele Freunde in der Klasse.
Meine  Tante …  Lehrerin.
Am Abend … wir alle zu Hause.
In Deutschland … ich eine Brieffreundin.
Ihr … gute Schüler.
Im April … er nach  Österreich gefahren.
Die Stadt … viele interessante Museen.



 Утворення часу Perfekt
    Ich …  (haben) gestern ein neues Buch(  
kaufen)
    Sie …(haben) lange auf diesen Moment ( 
warten)
   Wir  …  (sein) letzte Woche ins Kino (gehen)
   Er  …     (haben) sein Zimmer (aufräumen)
   Ich …     (haben) dir eine E-Mail (schickten)
   Die Kinder…      (haben) im Garten(spielen)
   Maria …    (haben) einen Kuchen ( bringen)
   Die Lehrerin  …     (haben) die Prüfungen 
(korrigieren ) 
   Ich…  (sein) mit dem Fahrrad   (fahren.)


